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پیروزی ترامپ به معنای تحمیل افزایش هزینه های دفاعی 
و فشارهای امنیتی برای اروپا خواهد بود. این درحالی است که 
همزمان پیروزی ترامپ فشار اقتصادی را نیز بر آلمان افزایش 
خواهد داد. وضعیت آلمان با پیروزی ترامپ رو به وخامت بیشتری 
در مقایسه با فرانسه می رود. آلمان که نقطه قوت اقتصادی اروپا 
پس از برگزیت بود، در مقابل ترامپ، مرد تعرفه ای، با چالش های 
گر تعرفه تجاری، مالیاتی که بر کالاهای  فراوانی روبه رو است. حتی  ا
خارجی در هنگام ورود به یک کشور وضع می شود، توسط مردم 
آمریکا تقبل شود و کالاهای آلمانی- اروپایی در آمریکا فروش 
بروند، نفس وجود تعرفه، بازار را منقبض می کند. همزمان، آلمان 
به شدت صادرات محور است و مازاد تجاری بسیار بالایی با آمریکا 
دارد. آلمان ۶۳. ۳ میلیارد یورو مازاد تجاری با آمریکا در سال ۲۰۲۳ 
میلادی داشت. در این سال، یک دهم صادرات آلمان به آمریکا 
به ارزش ۱۵۷. ۹ میلیارد یورو رسید. پیش بینی می شود ضرر تعرفه 
ترامپ برای اقتصاد آلمان، یک درصد تولید ناخالص داخلی این 
کشور شود که این مهم بر رشد اقتصادی آتی آلمان هم اثر سوء دارد. 
اقتصاد آلمان با اثرات سوء اقتصادی ناشی از سقوط دولت ائتلافی 
چراغ راهنمایی و انتخابات داخلی زودهنگام ریاست جمهوری 
در سال ۲۰۲۵ میلادی، همچنین با اثرات سوء جنگ اوکراین هم 
کرات  مواجه است. انتخابات پیش روی آلمان به معنای ماه ها مذا
طولانی ائتلافی و سرمایه گذاری و هزینه عمومی است. همچنین، 
پایان دادن به مصرف نفت ارزان روسیه و کاهش صادرات به چین، 
مدل اقتصادی آلمان را در هم شکسته است و این کشور دومین 
سال رکود خود را تجربه می کند. در این فشارهای همه جانبه، 
رهبری قاطعانه اروپا در جهان پر از هیاهوهای امنیتی امروز کاملاً 
از ید آلمان خارج است. به لحاظ امنیت داخلی، با وحشت و ترور 
داخلی مواجه است. به لحاظ سیاست اروپایی، در سایه جنگ 
اوکراین، آلمان با بلوکی درهم شکسته و وحشت زده مواجه است 
که در آن، پیروزی ترامپ، موجب تشدید آرایی غیرلیبرال مشابه با 
، نه فقط اوربان  آرای ویکتور اوربانِ مجارستانی خواهد شد. به نظر
به سبب حضور در خانه خود بر جمع چهل رهبر اروپایی تفوق 
داشت که فضای گفت وگوها نیز به نفع او و حامیان تفرقه افکنی های 
اروپایی ترامپ می چرخید. به باور اوربان، دنیا درحال تغییر است، 
سریع تر از آنچه فکرش را می کردیم... آنچه مشهود است طرفداران 
صلح )منظور موافقان پذیرش مواضع روسیه در جنگ اوکراین( 
به طور فزاینده تعدادشان افزایش می یابد و با انتخابات آمریکا 
اردوگاه حامیان صلح چندین برابر شده است. وارد نشدن اوکراین 
به ناتو، به همعنای نبود تضمین امنیتی و ایمنی است. همچنین 
نبود اوکراین در ناتو ضریب خطرات آتی را برای اروپا افزایش خواهد 
کمیت و استقلال  داد. نه فقط با صلح سریع پیشنهادی روسیه، حا
کمیت و استقلال اروپا نیز به تلی از  اوکراین نابود می شود، بلکه حا
کستر تبدیل خواهد شد. آلمان در این شرایط نتوانسته است  خا
به سبب وجود مشکلات داخلی اش در نشست جامعه سیاسی 
اروپا در پوشکاش آرنا به خوبی ظاهر شود. همین نشان می دهد 
آلمان جایگاه رهبری اروپایی خود را از دست داده است. روابط 
این کشور با آمریکا همیشه مضمونی اقتصادی داشته است، در 
شرایط محدودیت روابط اقتصادی آنگونه که ترامپ می خواهد، 
گذر سال ها و تغییر چهره ها لازم است تا دوباره روابط آمریکا و آلمان 

به شکل سابق خود برگردد. 

محمد رضا عارف: 
بازرگانی ابزاری بهتر از سیاست برای توسعه 

دیپلماسی است
شورای  جلسه  در  رئیس جمهور  اول  معاون  ملی:  آرمان 
سیاستگذاری هفتمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران 
کسپو( که با حضور مقامات ارشد دولت در حوزه صادرات،  )ایران ا
صمت، میراث فرهنگی و گردشگری برگزار شد از طرح بزرگ دولت 
چهاردهم برای افزایش صادرات و ارتباط با بازرگانان و افراد ذی 
نفوذ اقتصادی در سراسر دنیا سخن گفت و گسترش این تعاملات را 
پیشرو تعاملات سیاسی با جهان دانست. محمدرضا عارف با بیان 
اینکه توسعه صادرات، از مهم ترین برنامه های دکتر پزشکیان و 
دولت چهاردهم است گفت: متاسفانه به دلیل شرایط خاصی که بر 
کم بود، در دهه های اول و دوم پیروزی انقلاب، امرصادرات  کشور حا
چندان جدی گرفته نشد البته که نخستین دلیل آن هم پایین 
بودن کیفیت کالاهای داخلی بود. وی افزود: موضوع دیگری که 
باعث شد دولت ها چندان به دنبال صادرات نباشند، رفع نیازهای 
داخلی بود که اجازه صادرات نمی داد، همچنین کیفیت نامناسب 
کنون از این  بسته بندی نیز چالش مهمی برای صادرات بود، اما ا
شرایط گذر کرده ایم، کیفیت تولیدات داخلی مناسب است و 
در بسته بندی هم انصافا جزو رده های یک رقمی دنیا هستیم. 
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه راهبرد اقتصادی 
دولت وفاق ملی، رسیدن به تراز مثبت در تجارت غیرنفتی است، به 
کنون  مزیت های ایران در حوزه تجارت و صادرات اشاره کرد و گفت: ا
در موقعیتی قرار داریم که کشورهای همسایه و کشورهای منطقه، 
بازار خوبی برای کالاهای ایرانی است، تعامل های منطقه ای قوی 
و مستحکم است در اتحادیه ها و پیمان های منطقه ای مهمی 
عضویت داریم و از آن طرف هم کشورهای منطقه دید و نگاه خوبی 
به کالاهای ایرانی دارند که همه این ها فرصت ها و زمینه های خوبی 
را برای افزایش صادرات فراهم کرده است، اما واقعیت این است که ما 
کنون  از حوزه تمدنی ایران به خوبی استفاده نکرده ایم. وی افزود: تا
شش دوره نمایشگاه صادراتی ایران برگزار شده و مصمم هستیم که 
اردیبهشت ماه آینده هفتمین دوره آن را باشکوه و پرجاذبه برگزار 
گرعقب  کنیم، به دلیل ضیق وقت، مجبوریم بدون وقفه کار کنیم و ا
ماندگی ای هم وجود دارد، باید به سرعت جبران شود، تیم های 
قوی، منسجم و با انگیزه باید برای برگزاری هر چه بهتر نمایشگاه، 
باید پای کار باشند. عارف تصریح کرد: متأسفانه کشورهای خارجی، 
ذهنیت منصفانه و درستی از واقعیت ایران امروز ندارند، اما برگزار 
کنندگان این نمایشگاه باید کاری کنند که فعالان اقتصادی ذی 
نفوذ، ذهنیت واقعی از کشورمان پیدا کنند، اما آنها باید به ایران 
بیایند تا امنیت و زیبایی های ایران را احساس کنند. وی عنوان کرد: 
بازرگان خارجی، زمانی که به ایران می آید، تازه حس می کند که به چه 
گر بگوییم که »بازرگانی«،  کشور بزرگی سفر کرده است، اغراق نیست ا

ابزاری بهتر از سیاست برای توسعه دیپلماسی سیاسی است.

آلمان و آمریکای ترامپ

 

یادداشت

خبر

شورش در شام و گزینه های ایران

آیا ترکیه کارشکنی می کند؟
شهر حلب برای اولین بار پس از سال ۲۰۱۶ 
در جریان حمله ای غافلگیرانه به دست شبه 
نظامیان مخالف دولت سوریه افتاد. رخدادی 
کنش ایران را به دنبال داشت و تهران  که وا
صراحتا اعلام کرد که در کنار دولت سوریه قرار 
دارد. همزمان سیدعباس عراقچی وزیر امور 
خارجه در جریان سفرهای منطقه ای ابتدا 
به دمشق رفت و پس از آن راهی آنکارا شد. در 
این میان این وبگاه مدعی است که شواهد 
نشان می دهد ایران برای حضور نظامی در 
این کشور عجله ای ندارد، این در حالی است 
که پیش تر و با آغاز جنگ داخلی در سوریه، 
به  دمشق  به  تهران  مستشاری  کمک های 
بشار اسد کمک کرد تا زمینه را برای سقوط 

تروریست ها هموار کند. 
   آماده باش در منطقه

گروه تروریستی  امواج میدیا مدعی شد، 
حیات تحریرالشام و گروه های متحدش ۲۷ 
نوامبر برای به دست آوردن کنترل دومین شهر 
بزرگ سوریه یعنی حلب، دست به حمله ای 
غافلگیرانه زدند. به ادعای دیده بان حقوق 
 ، بشر سوریه مستقر در بریتانیا، تا ۱ دسامبر
شورشیان کنترل بخش های وسیعی از حلب 
گرفتند. روسیه ۳۰ نوامبر تایید  را به دست 
کرد که در حمایت از دوست سوریه مواضع در 
شورشیان را در مناطق تحت کنترلشان هدف 
قرار داده است. به ادعای ناظران جنگنده های 
روسی همزمان با پیشروی مخالفان دولتی 
گروه در جنوب  و تروریست ها، مواضع این 
قرار  هوایی شان  حملات  هدف  را  حلب 
دادند. در این میان ذکر این نکته اهمیت 
که حملات شورشیان با برقراری آتش  دارد 
بس در جبهه شمال میان اسرائیل و حزب ا... 
همزمانی داشت. از همین رو به باور مقام های 
رسمی ایران تحولات سوریه تلاشی است برای 
منحرف کردن توجه ها از آنچه در غزه و لبنان 
در جریان است. امواج میدیا در ادامه گزارش 
ادعایی اش آورد، همزمان با پیشروی نیروهای 
اپوزیسیون، مقامات ایرانی هشدار داده اند که 
تنها اسرائیل و آمریکا از شعله ور شدن جنگ 
داخلی سوریه سود می برند. مسعود پزشکیان، 
رئیس جمهوری ایران در سخنرانی خود در 
مجلس از ملت های مسلمان خواست تا در 
تحولات پیش رو مداخله کرده و اجازه ندهند 
آمریکا و اسرائیل از درگیری سوریه سوءاستفاده 
رئیس  قالیباف،  محمدباقر  همزمان  کنند. 
مجلس شورای اسلامی، تل آویو و واشنگتن را به 
دست داشتن در حمله شبه نظامیان متهم کرد 
و از قدرت های منطقه ای خواست برای خنثی 
ک وارد میدان شوند. او  کردن این توطئه خطرنا
افزود که ایران از دولت و مردم سوریه در مبارزه 
با گروه های تروریستی کوچک حمایت می کند. 
حضوری  سوریه  در  که  سال هاست  ایران 
مستشاری دارد و بازیگری است که در پایان 
دادن به نقش گروه تروریستی داعش در این 
کشور نقش برجسته ای ایفا کرد. در این میان 
اسماعیل کوثری، یکی از نمایندگان مجلس 
نیز اول دسامبر گفت که ایران امروز مشاوران 
زیادی در سوریه ندارد. این نماینده مجلس 
افزود: تصمیم گیری در مورد اعزام نیرو به سوریه 
به تصمیم های مقام های رسمی منوط است. 

   پلن دیپلماتیک تهران
خ داده که به  تحولات سوریه در شرایطی ر
واسطه فعل و انفعال های اسرائیل در منطقه 
بالاخص در ارتباط با مقاومت، برای اولین بار 
ج  کستری خار ایران و اسرائیل از منطقه خا
شده و رویاروی هم قرار گرفتند، رخدادی که به 
باور بسیاری از ناظران خاورمیانه را در آستانه 
گیر قرار داد. به ادعای این وبگاه،  جنگی فرا
چهار روز پس از حمله برق آسای شورشیان، 
عباس عراقچی وزیر خارجه ایران برای دیدار 
با اسد عازم سوریه شد. عراقچی پس از دیدار با 
رئیس جمهوری سوریه به خبرنگاران گفت که 
این دیدار »مفید، شفاف و دوستانه« بود و افزود 
که آنها در باب جزئیات حمایت هایی که باید در 
اختیار سوریه قرار داده شود، رایزنی داشتند. 
دیپلمات ارشد ایرانی بدون اشاره به جزئیات 
افزود که »تفاهمات خوبی« حاصل شده است. 
کنون برای نشست های سطح بالا  عراقچی ا
در ترکیه، بازیگری که مدت هاست از مخالفان 
حمایت می کند، آماده است و همچنین بنابر 
گزارش ها به مقصد سومی که نامش فاش نشده 
کرد. همزمان پزشکیان  است، سفر خواهد 
گانه در مورد تحولات سوریه  به شکلی جدا
با محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق 
گفت وگو کرد. قالیباف یک روز قبل با نبیه بری 
همتای لبنانی خود در خصوص مسائل منطقه 
به ویژه سوریه گفت وگوی تلفنی داشت. ناظران 
با اشاره به نقش آفرینی ایران جهت برقراری 
ثبات در سوریه بر این باورند که این کشور از 
همه اهرم های خود برای پایان تنش ها در 
این کشور استفاده خواهد کرد. با این همه 
فعلا تهران عجله ای برای توسل به اهرم نظامی 
ندارد. تهران پیشتر از هم صدایی دمشق با 
پایتخت های عربی که با شروع جنگ داخلی 
سوریه در سال ۲۰۱۱ از این بازیگر فاصله گرفته 
بودند، استقبال کرده است. دراین باره تهران 
باور داشت که سرمایه های پادشاهی های عربی 
خلیج فارس می توانند به طور واقع بینانه در 
بازسازی سوریه مشارکتی فعال داشته باشند. با 
این حال، به واسطه تحریم های غرب و شرایط 
کم بر سوریه، تنش ها در این کشور  سیاسی حا

ادامه دارد. 

کبری  عابد ا
کارشناس مسائل اروپا

سکینه پاد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

عقلای نظام در قانون عقلای نظام در قانون 
 

حجاب و عفاف تجدیدنظر کنندحجاب و عفاف تجدیدنظر کنند

 ابلاغ قانون حجاب و عفاف برای تحت فشــار قرار دادن پزشــکیان اســت

لایحه حجاب و عفاف نافرمانی مدنی را افزایش می دهد

 قانون حجاب و عفاف در تعارض با خواســته های شــهروندان اســت

   قانون حجاب و عفاف در شرایطی ابلاغ شده که با 
کنش های زیادی مواجه بوده است. تحلیل و ارزیابی  وا
کشور با  که  کنونی  شما از ابلاغ این قانون در شرایط 

چالش های مختلفی مواجه است چیست؟
این قانون توسط نمایندگانی به تصویب رسیده که از مردم 
رأی گرفته اند. در ابتدا که دولت وقت این قانون را به مجلس 
فرستاد در۱۵ ماده بود که توسط نمایندگان مجلس به۷4 
ماده افزایش پیدا کرد. پس از آن نیز این قانون به دفعات 
بین مجلس و شورای نگهبان در حال رفت وآمد بود تا در 
نهایت به تصویب رسید. واقعیت این است که از سال۱4۰۱ 
خ داد که برخی تصمیمات و اقدامات  اتفاقاتی در کشور ر
به این مسائل شتاب داد. این در حالی بود که مسائلی در 
خ داد که با خود مسائل جدیدی را نیز به همراه  سال۱4۰۱ ر
کشور باید با غلظت  آورد. در چنین شرایطی حکمرانی 
بیشتری عقلانیت را چاشنی همه تصمیمات خود قرار بدهد. 
آقای قالیباف به عنوان رئیس مجلس مدتی پیش عنوان 
کردند با توجه به سالگرد درگذشت مرحوم مهسا امینی و 
حساسیت هایی که در این زمینه در جامعه وجود دارد ما 
ابلاغ این قانون را به تأخیر انداختیم. در این زمینه باید 
گر مصلحت های جامعه برای مسئولان کشور  عنوان کرد ا
اهمیت دارد باید به صورت کلان تر به چنین مسائلی نگاه 
کرد. پرسش مهم در این زمینه این است که آیا دغدغه ها و 
مسائلی که آقای قالیباف و کسانی که این لایحه را تصویب 
کرده اند در شرایط کنونی حل شده که تصمیم گرفتند این 
قانون را ابلاغ کنند. امروز قوه عاقله نظام و رئیس مجلس 
باید به این سوال پاسخ منطقی و دقیق بدهند که آیا مسائل 
موجود که از گذشته وجود داشته در شرایط کنونی حل شده 

و یا همان رویکرد به شکل دیگری ادامه پیدا کرده است؟

   به نظر شما این مسائل حل شده است؟
این سوال را باید مسئولان و آقای قالیباف پاسخ بدهند، 
اما من فکر می کنم این مسائل هنوز حل نشده و به قوت 
خود پابرجاست. آن چیزی که در کف جامع وجود دارد 
نشان می دهد که این مسأله برطرف نشده است. این قانون 
خوب یا بد که من به عنوان کسی که دانش آموخته حقوق 
است انتقادات جدی به این قانون دارم در شرایط کنونی 
ابلاغ شده است. در جامعه مدرن و دموکرات نیز پایبندی 
به قانون یکی از بایسته های یک شهروند است. قانون 
باید به شکلی نوشته شود که شهروندان یک جامعه با آن 
دچار تعارض نشوند. در واقع شهروندان یک جامعه نباید 
با قانونی که نوشته می شود احساس بیگانگی کنند. این در 
حالی است که این اتفاق درباره قانون حجاب و عفاف وجود 
دارد و شهروندان جامعه با چنین قانونی احساس بیگانگی 
می کنند. نکته دیگری که در این زمینه وجود دارد این است 
برخی اتفاقاتی که در زمینه حجاب در جامعه رخ داد به دلیل 
لج بازی بود و بسیاری از دختران که حجاب خود را برداشتند 

به دلیل همین لج بازی بود و اعتقادی نبود. 

   لج بازی با چه چیزی؟
این لج بازی می تواند به دلیل مشکلات اقتصادی کشور و 
یا حتی به دلیل برخورد های نامناسبی بوده که قبلا صورت 
کنش نشان داد. به همین دلیل  گرفته و جامعه نسبت به آن وا
در شرایط کنونی اجرای این قانون نظام حکمرانی ما را دچار 
اختلال می کند. من معتقدم در این زمینه باید از ظرفیت های 
مردم استفاده شود که همان مشارکت مردم در حکمرانی 
جامعه است. حکمرانی نیز با حکومت داری متفاوت است. در 
سند تحول قوه مجریه نیز موضوع حکمرانی مردم پایه مطرح 
شده و به همین دلیل حکمرانی جامعه نمی تواند به راحتی 
از کنار دیدگاه مردم در این زمینه عبور کند. به هر حال یکی از 
ارکان اصلی نظام جمهوری اسلامی مردم بوده و به همین دلیل 
دیدگاه مردم درباره تصمیمات حکمرانی حائز اهمیت است. 
ما با اصل حجاب مشکلی نداریم و کسی نمی گوید نباید در 
جامعه حجاب وجود نداشته باشد و بلکه موضوع اصلی این 
است که این قانون که درباره یک موضوع ارزشی و دینی است، 
هم برخلاف فلسفه حجاب است و هم اینکه شرایط جامعه 
اجازه اجرای چنین قانونی را نمی دهد. امروز جامعه ایران در 
شرایط حساسی قرار گرفته است. از سوی دیگر نظام حقوقی 
ما بر این اساس است که هنگامی که قانونی تصویب می شود 
باید اجرایی شود. با این وجود من بر این باور هستم که با توجه 
به شرایط حساس جامعه در اجرای این قانون عجله نکنند. 
گر  آقای محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه نیز عنوان کردند ا
این قانون نیاز به اصلاح دارد اصلاح صورت بگیرد و قانون وحی 

منزل نیست که نتوان در آن تغییری ایجاد کرد. 

   آیا این قانون در شرایط حساس امروز جامعه ایران 
در واقعیت قابلیت اجرایی دارد؟

این نکته مهمی است که در شرایط کنونی باید مورد توجه 
قرار بگیرد. به نظر نمی رسد که شرایط جامعه چنین اجازه ای 
بدهد که این قانون اجرایی شود. زمانی که چنین قانونی 
قرار است در جامعه اجرایی شود در ابتدا باید افکار عمومی 
نسبت به آن توجیه و اقناع شوند. این در حالی است که 
چنین اتفاقی درباره این قانون رخ نداده و به همین دلیل در 
نهایت این قانون به یک قانون متروک تبدیل خواهد شد. 
قانون متروک از نظر قضائی قانونی است که قابلیت استناد 
دارد و قانونگذار اعلام می کند که باید اجرا شود اما ممکن 
است مخاطبان قانون به هر دلیلی نسبت به آن اعتنای 
لازم را نداشته باشند. در واقع چنین قانونی فقد حیثیت و 
احترام می شود. این اتفاق خوبی برای حکمرانی و جامعه ما 
نیست و به همین دلیل ما دعوت می کنیم که عقلای کشور و 
سران نظام درباره این قانون به یک جمع بندی و تجدید نظر 
برسند و در این زمینه حتما دیدگاه متخصصان و کارشناسان 

را لحاظ کنند تا بتوانند از این مرحله عبور کنند. 

   یکی از شعارهای پزشکیان در رقابت های انتخابات 
ریاست جمهوری مقابله با چنین قوانینی بود. آیا مخالفان 
دولت برای تحت فشار قرار دادن دولت در شرایط کنونی 

این قانون را ابلاغ نکرده اند؟
آقای قالیباف به عنوان رئیس مجلس اعلام کرده اند که 
این قانون را تا بیست و سوم ابلاغ خواهیم کرد. این حرف 
فاقد مبانی قانونی و حقوقی است. از سوی دیگر این سخن 
به معنای این است که دولت قصد ندارد این قانون را ابلاغ 
کند و به همین دلیل تعاملی در این زمینه صورت نگرفته 
است. به همین دلیل شائبه سیاسی بودن این اقدام در 
شرایط کنونی وجود دارد و این احتمال وجود دارد که هدف 
از ابلاغ این قانون تحت فشار قرار دادن دولت پزشکیان 
کنش هایی که  است. این در حالی است که با توجه به وا
نسبت به این قانون در روزهای اخیر وجود داشته احتمال 
این قانون  نافرمانی های مدنی نسبت به اجرای  اینکه 
در جامعه افزایش پیدا کند وجود دارد. در شرایط کنونی 
ما مسائل مهم تری در جامعه داریم که خودشان به طور 
طبیعی گسست ایجاد می کنند و انسجام جامعه را مختل 
می کند. کارشناسان به مفاد این قانون در زمانی که لایحه 
هم بود ایراداتی گرفتند که من هم چندین مصاحبه در این 
زمینه داشتم و در آن زمان اعلام کردیم که برخی از مواد آن 
ع است، اما الان هم ما چیزی درباره آن  خلاف قانون و شر
که به هر حال از فیلتر شورای نگهبان هم  نمی گوییم، چرا
گذشته است. به هر حال مواردی در این قانون است که وارد 
حریم خصوصی مردم می شود مانند دوربین هایی که باید 
در اختیار فراجا قرار بگیرد. از همین رو نیاز به تأمل بیشتر 
دارد و باید با جامعه نخبگان و فرهیخته صحبت کنند. در 
تمام دنیا قانون یک فصل مشترک بین افراد جامعه می شود 
و همه در برابر قانون یکسان هستند و همه آن را می پذیرند 

اما این قانون این شرایط را ندارد و من از این بابت نگرانم. 

در ســند تحــول قــوه مجریــه نیــز موضــوع 
ح شده و به همین  حکمرانی مردم پایه مطر
دلیل حکمرانی جامعه نمی تواند به راحتی 
از کنار دیدگاه مردم در این زمینه عبور کند 

ما دعوت می کنیم که عقلای کشور و سران 
نظام درباره این قانــون به یک جمع بندی 
و تجدید نظــر برســند و در این زمینــه حتما 
دیدگاه متخصصان و کارشناســان را لحاظ 

کنند تا بتوانند از این مرحله عبور کنند

آرمان ملی- احسان انصاری: لایحه »حمایت از خانواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب« معروف به لایحه حجاب پس از رفت و برگشت های 
متعدد میان مجلس و شورای نگهبان در ۷۴ ماده و ۵ فصل تنظیم و به قانون 
کنش های  تبدیل شد. این در حالی است که قانونی شدن این لایحه با وا
زیادی در بین نخبگان و افکار عمومی جامعه مواجه شده است. نکته مهم 
اینکه در این قانون مسائلی درباره اتباع بیگانه وجود دارد که تأمل برانگیز 
است. بانکی پورفرد، نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس یکی از طراحان 
این مصوبه درباره این قانون گفت: »برای مجوز تذکر حجاب شرایطی در نظر 
گرفته شده که تابعیت یکی از این شرایط است و فرد باید تابعیت ایرانی داشته 
وف و نهی ازمنکر  وه هایی از اتباع برای امربه معر ح شد گر باشد البته مطر
کید کردیم چنانچه فرد اقامت رسمی داشته  تشکیل شده و ذیل تابعیت تأ

باشد می تواند در مورد حجاب به اتباع خارجی تذکر دهد، زیرا اتباع خارجی 
زیادی در کشور داریم که هر کدام فرهنگ مخصوص به خود را دارند. در این 
قانون وظایف بیش از ۲۰ دستگاه مشخص شده تا نگاه جامعی به حجاب و 
عفاف و حمایت از خانواده صورت گیرد. این دستگاه ها شامل دستگاه های 
فرهنگی و اقتصادی کشور هستند و ستاد احیای امر معروف و نهی ازمنکر یکی 
از این دستگاه ها است که مشخص کرده گروه ها برای انجام امربه معروف و 
نهی ازمنکر باید مجوز داشته باشند و برای این مجوز هم شرایطی در نظر 
گرفته شده که تابعیت یکی از این شرایط است و باید تابعیت ایرانی داشته 
باشند.« »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی ابعاد مختلف این قانون با سکینه 
پاد مسئول پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی ریاست جمهوری گفت وگو 

کرده که در ادامه می خوانید. 

نشست تخصصی بررسی قانون اساسی 
آذرماه   ۱۲ ایران و وفاق ملی به مناسبت 
سالروز تصویب این قانون در دانشگاه علامه 
طباطبایی با حضور اساتید و دانشجویان 
و دانشگاهیان برگزار شد. در ابتدای این 
کبیان )استاد علوم  کوا نشست، مصطفی 
سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی تهران( 
اظهار کرد: قانون اساسی سند وفاق مردم 
ایران است. امکان نظارت ملت بر زمامداران 
گر کسی  امکان تحقق این سند را می دهد. ا
بابت قانون اساسی به مردم پاسخگو نباشد، 
دیگر نمی توان انتظار اصلاح داشت و به 
همین دلیل ما به وفاق ملی نیاز داریم. وی 
افزود: امروزه ما در منطقه در بسیاری از 
حوزه ها جز ده کشور اول هم نیستیم. در این 
شرایط اصلاح قانون اساسی را به عنوان یکی از 

گزینه ها می دانم. بنده به شخصه در مجلس 
و محافل علمی به سی اشکال عمده قانون 
اساسی و راه حل آن اشاره کردم و امیدوارم 
استاد  این  شود.  گرفته  جدی  بحث  این 
طباطبایی  علامه  دانشگاه  سیاسی  علوم 
تهران افزود: در مباحثی مثل شورای عالی 
مصلحت  تشخیص  مجمع  و  ملی  امنیت 
نظام و نهاد های زیرمجموعه منتصب به 
رهبری یا شروط سنی اعضای شورای نگهبان 

و... نیازمند اصلاح هستیم. مثلا اختیارات 
رئیس جمهور به حدی است که امروزه در 
، رهبر انقلاب در حال  هر قدم رئیس جمهور
گر  حمایت و پشتیبانی از ایشان هستند و ا
این حمایت نباشد، نیرو های مخالف سریع 
دولت را با مشکل مواجه می کنند. پس از نظر 
حقوقی این بار باید سبک شود. وی تصریح 
کره مستقیم  کرد: اینکه بین ایران و آمریکا مذا
یک نقطه ممنوعه است، ناشی از اصل ۱۷۶ و 

مبحث اختیارات شورای عالی امنیت ملی در 
حوزه سیاست خارجی است. پس این اصل 
، حرف آخر  را باید علاج کرد. اینکه دست آخر
را میدان می زند یا دیپلماسی، مشکلی است 
که در قانون اساسی باید آن را حل کردند. 
کبیان اضافه کرد: از ۲۳ آذر لایحه عفاف و  کوا
حجاب قرار است، اجرا شود. این طرح بار ها 
به دست شورای نگهبان رد شده و چندین 
اشکال داشته است و حالا ادعا می شود که با 
اخذ پول که به سختی قابل اجرا خواهد بود، 
ابلاغ خواهد شد. در این مورد اصل ۸۵ قانون 
اساسی باید در زمینه اختیارات مجلس و 
صحن علنی و اختیارات زیاد کمیسیون ها 
اصلاح شود. دولت با صراحت با اجرای این 
شکل از قانون عفاف و حجاب مصوب شده 

مخالف است. 

کبیان:  مصطفی کوا

دولت با صراحت با اجرای قانون عفاف و حجاب 
مخالف است


